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В статье показано формирование институтов словенской государственности в первой полови-
не ХХ века. Первая неудачная попытка их создания была предпринята после окончания Первой миро-
вой войны. Успешной оказалась попытка государственного строительства в годы Второй мировой 
войны. Тогда государственные институты Словении формировались на основе органов Освободи-
тельного фронта и связанных с ним вооруженных отрядов. Они развивались в рамках общего процес-
са формирования институтов нового югославского государства. Словенские политические деятели 
демонстрировали как приверженность общеюгославскому выбору, так и стремление поставить сло-
венские интересы выше югославских. Отсюда стремление ряда словенских чиновников поставить су-
веренитет Словении выше суверенитета югославской федерации. Возникшие на этой почве разно-
гласия были разрешены в пользу федерации.

Ключевые слова: Словения, Югославия, государственность, федерация, народно-освободитель-
ная борьба.

Establishment of Slovenian Statehood in the First Half of the XX Century

Shakhin Yury V.

Associate Professor of the Department of Th eoretical and Public Law Disciplines of the Institute of Economics and 

Law (Branch) of the Academy of Labour and Social Relations

Candidate of Historical Sciences

Associate Professor

Th e article describes the making of the Slovenian statehood institutions in the fi rst half of the 20th cen-
tury. Th e fi rst attempt to create them after the end of the First World War was unsuccessful. Th e attempt 
of state construction during the Second World War was successful. Th at time state institutions of Slovenia 
were formed on the basis of Liberation Front organs and armed detachments associated with the Front. Th ey 
developed within the overall process of making the institutions of the new Yugoslav state. Slovenian poli-
ticians demonstrated both adherence to the common Yugoslavian choice, and the desire to put Slovenian 
interests above Yugoslavia. It resulted in desire of a number of Slovenian offi  cials to place Slovenia’s sove-
reignty above the sovereignty of the Yugoslav federation. Th e disagreements that arose on this ground were 
resolved in favor of the federation.
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